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CCumpără adevărul, şi nu-l vinde, 
înţelepciunea, învăţătura şi priceperea.

Proverbe 23:23

 

Sunt două cuvinte care alcătuiesc titlul, în 
opinia unora uşor învechit, uşor prăfuit, al 
acestei publicaţii creştine pe care o ţineţi 
acum in mână: Adevărul Creştin.
Pentru că iubim acest titlu nu doar din 
motivaţii emoţionale care fac trimitere la 
conservarea unor segmente din moştenirea 
iluştrilor noştri înaintaşi în ale credinţei 
creştine, daţi-mi voie sa fac o scurtă 
pledoarie pentru primul din cele două 
cuvinte alcătuitoare ale lui.

Adevărul! 

Trăim o vreme în care se manifestă tendinţe 
evidente de a renunţa la absoluturi, de a 
relativiza totul. Iar adevărul despre care 
vrem să scriem în această publicaţie face 
parte din aceasta categorie a absoluturilor.

Pe piaţa ideilor despre religie şi credinţă 
se fac auzite glasurile preţioase ale unor 
pretinse autorităţi în materie, care clamează 
cu insistenţă dispariţia adevărului absolut. 

Dacă zicerile lor capată tot mai multă 
trecere, inclusiv în mediile evanghelice cu 
pretenţii, atunci cu siguranţă se vor ridica 
mai multe întrebări. Iată câteva din ele:

Este adevărul un articol “expirat”? Merită să 
te mai cheltui, investind în adevăr? Mai are 
vreo relevanţă în lumea în care trăim sfatul 
înţeleptului din Biblie care îşi îndemna 
semenii atunci, demult, chemându-i să 
cheltuie pentru adevăr, să investească în 
el? Care ar mai fi motivaţia, dacă ar mai fi 
vreuna, să mai faci o astfel de investiţie?

Sau, poate Adevărul rămâne un articol prea 
pretenţios, un concept de care eventual să 
se ocupe doar filosofii şi alţii asemenea lor, 

personaje ciudate pentru cei mai mulţi, 
care respiră aerul rarefiat al cugetărilor şi 
speculaţiilor abstracte!

„Nimic nou sub soare“ declara cu mii de 
ani în urmă acelaşi înţelept al Cărţii Sfinte. 
Şi el atunci, ca şi noi astăzi trăim într-o 
lume în care totul se vinde şi se cumpără, 
totul are un preţ, negoţul acoperind toate 
sferele şi la toate nivelurile. Şi adevărul 
are un preţ, fie că este vorba de un adevăr 
cu valoare temporară, fie de Adevărul cu 
valoare veşnică. 

Unii, e drept, fac o afacere prosperă din 
negoţul cu adevărul temporar. Informaţia 
corectă, adevărată despre realităţile 
vremelnice este uneori o marfa care se vinde 
şi se cumpără la preţuri astronomice. 

Ceea ce ne cheama însă Cartea Sfântă să 
cumparam “fără bani, şi fără plată” este 
Adevărul mântuitor cu valoare pentru timp 
si pentru veşnicie care începe cu iertarea 
noastră în sângele jertfei Domnului Isus 
Hristos, adevăr  pe care să nu-l vindem 
pentru nimic, nici pentru bani nici pentru 
vreo alta plată.

„Eu sunt … Adevărul“ afirma cu aproape 
2000 de ani în urmă Domnul nostru Isus 
Hristos.

Iată de ce ne propunem să găzduim în 
paginile acestei reviste descrieri inspirate ale 
diferitelor faţete ale Adevărului mântuitor 
care străluceşte sub razele veşniciei ca cel 
mai de preţ diamant al Cerului, oferit nouă 
tuturor, de la cel mai bogat până la cel mai 
sărac trăitor pe această planetă, sărăcită de 
adevăratele valori.

Aceasta ne dorim şi vă îndemnăm cu toată 
dragostea: 

 Cumpăraţi Adevărul!

Cumpără adevărul
S e r g i u  I o r g u l e s c u



Te-ai întrebat, măcar o singură dată în viaţă: “Cine 
sunt eu?”. Şi ţi-ai răspuns, măcar o singură dată, 
într-un fel sau altul, pe fugă sau nu, într-un fel mai 
mult sau mai puţin serios... Şi acest răspuns te-a 
mulţumit mai mult sau mai puţin, dar tu ai uitat 
(poate) întrebarea şi răspunsul pe care ţi l-ai dat şi 
ţi-ai continuat mai departe drumul prin viaţă... fără 
să te mai preocupe nici întrebarea, nici răspunsul, 
dar nici identitatea ta... 
Chestiunea identităţii nu este una strict de natură 
filosofică, ci este o chestiune elementară de viaţă... 
Pentru că modul în care îţi defineşti tu identitatea, îţi 
dictează modul mai mult sau mai puţin responsabil 
în  care gândeşti, te comporţi, te relaţionezi cu 
Dumnezeu, cu tine însuţi şi cu ceilalţi.
În cele ce urmează încerc să îţi propun să-ţi pui din 
nou această întrebare şi să te ajut să vezi şi o altă 
perspectivă în căutarea răspunsului ...
Copil fiind, cei din jur te-au determinat să-ţi faci 
o anumită părere despre ce eşti. Şi încet-încet, ai 
început să crezi despre tine ceea ce ei credeau despre 
tine...  
Şi aşa ai ajuns să te vezi acum
... un simplu elev/student, pentru că aşa eşti privit 
de profesori...
... un simplu angajat, pentru că aşa eşti privit de 
angajator...
... un simplu contribuabil la un buget local sau 
naţional, pentru că aşa eşti privit de o structură 
economică locală sau naţională...
... un simplu consumator de servicii medicale, 
pentru că aşa eşti privit de un sistem medical...
... un simplu simpatizant sau alegător, pentru că aşa 
eşti privit de un sistem politic...
... un infim procent din populaţia ţării, pentru că 
aşa eşti privit de către statisticieni...
... un simplu om, pentru că aşa eşti privit de o 
societate aflată în derivă din ce în ce mai mult...
Cu timpul ai început să crezi că tu eşti trupul tău, 
sau mintea ta, sau sentimentele tale, sau studiile tale, 
sau profesia ta, sau avuţiile tale... 
Dar...
Tu nu eşti trupul tău, deşi trebuie să-l îngrijeşti aşa 
cum este el. Fie că iţi accepţi înfăţişarea, fie că nu... 
fie că tu te consideri drăguţ sau nu, fie că cei din jur 
te consideră drăguţ sau nu... fie că eşti gras sau slab, 

CINE 
EŞTI
TU?

Viaţa 
privită 
ş i 
al tfe l . . .
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înalt sau scund... tu nu eşti trupul tău. Eşti mai mult 
decât trupul tău...
Tu nu eşti mintea ta, cu toata mulţimea ei de 
gânduri... Mintea face parte din tine, şi îţi este doar 
un instrument şi un depozit de amintiri... pe care 
dacă ştii să-l foloseşti- te va servi, dar dacă nu vei ştii 
să-l foloseşti- vei fi folosit tu de ea. Tu nu eşti ceea ce 
gândeşti că eşti... poate te vezi slab, ratat, prost, fără 
valoare, uitat, sau, din contră- puternic, cu succes, 
genial, valoros, carismatic... Dar tu nu eşti mintea 
ta... Tu eşti mai mult decât mintea ta şi ceea ce crede 
ea despre tine...
Tu nu eşti sentimentele tale, fie ele de bucurie sau 
încredere, fie de frică sau desnădejde s.a.m.d. Ele îţi 
aduc aminte de ce a pus Dumnezeu în tine, dar nu 
te identifica cu ele... pentru că tu eşti mai mult decât 
sentimentele tale...
Tu nu eşti studiile şi diplomele tale. Ţi-ai folosit 
(sau irosit) timpul să înveţi cât mai mult, să ştii cât 
mai mult, pentru a folosi informaţiile pe care le-
ai dobândit pentru un număr limitat de ani, care 
înseamnă mai nimic faţă de veşnicia veşniciei... dar 
tu eşti mai mult decât studiile şi diplomele tale...
Tu nu eşti talentele tale, atât cât ţi-au fost ele date... 
Tu eşti mai mult decât talentele tale...
Tu nu eşti profesia ta. Dai cât poţi mai mult 
pentru profesie, sacrifici tot mai mult, devii (poate) 
dependent de profesie... şi uiţi că nimeni nu este 
de neînlocuit şi că tu de fapt eşti mai mult decât 
profesia ta...
Tu nu eşti ceea ce ai. Eşti tentat să te identifici cu ce 
ai, şi începi să te compari cu ce are aproapele tău... 
şi începi să judeci sau să invidiezi, să suferi sau să te 
mândreşti. Dar uiţi că tot ceea ce ai şi tot ceea ce 
strângi reprezintă doar decorul şi recuzita ta de actor 
pe scena vieţii... Dar tu eşti mai mult decât ceea ce 
ai...
Din perspectiva vremelniciei, eşti îndreptăţit să crezi 
că eşti câte puţin din fiecare din cele de mai sus.  
Din perspectiva vremelniciei eşti doar un trup 
muritor care poartă în el un suflet şi care luptă doar 
pentru supravieţuire, pentru un strop de bucurie şi 
pentru puţină linişte...
Din perspectiva veşniciei, lucrurile stau însă altfel... 
pentru că singurul lucru care rămâne din tine este 
doar sufletul tău... Restul- doar amintire... sau nici 
măcar atât...
Din perspectiva veşniciei eşti un Suflet nemuritor, 
îmbrăcat cu un trup muritor.

Din perspectiva veşniciei eşti un Suflet unic, veşnic şi 
irepetabil, care a venit pe pământ să găsească urmele 
paşilor lui Dumnezeu, să se întâlnească cu El prin 
jertfa Domnului Isus la Golgota, să aducă măcar o 
bucăţică de cer în acest ungher al Universului numit 
Pământ şi apoi să ajungă Acasă.
Din perspectiva veşniciei îl vei vedea pe aproapele 
tău, tot ca pe un Suflet, la fel de unic, veşnic şi 
irepetabil, aflat în aceeaşi călătorie pe pământ, cu 
aceeaşi misiune, cu aceeaşi nevoie de a-L întâlni pe 
Dumnezeu la cruce, şi cu acelaşi drum ulterior...
Din perspectiva veşniciei valoarea sufletului 
aproapelui tău în faţa lui Dumnezeu este aceeaşi cu a 
sufletului tău, aşa încât el nu are dreptul să fie jignit, 
ignorat, sfidat, lovit de tine, la fel cum nici tu nu ai 
dreptul să fii jignit, ignorat, sfidat şi lovit de el. 
La fel- nu ai dreptul să fii stăpânul altuia, aşa cum 
nici altul nu are dreptul să fie stăpânul tău. Pentru 
că toţi, ca suflete, avem aceeaşi valoare în faţa lui 
Dumnezeu. Vremelnicia şi convenţiile sociale au 
făcut ca tu să-ţi arogi dreptul de a fii stăpânul altuia, 
de a-l judeca şi a-l condamna. Sau invers.
Încearcă să uiţi ce au spus alţii despre tine pentru 
că ceea ce au spus ei şi ceea ce te-au făcut să crezi 
despre tine sunt doar impresiile lor şi rezultatul unor 
convenţii omeneşti. 
Adu-ţi aminte ce eşti cu adevărat- un Suflet unic, 
veşnic şi irepetabil, dintotdeauna şi întotdeauna cu 
valoare în faţa lui Dumnezeu, si a cărui mântuire a 
fost plătită cu sângele Fiului Său. 
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În cadrul învăţăturii Bibliei, credincioşii au răspunderi 
deosebite în folosirea bunurilor pământeşti. Acestea 
constituie o parte din binecuvântările primite din 
partea  Domnului. “ Ce lucru ai pe care să nu-l fi 
primit ? ‘’(1 Cor. 4 :7) este o bună întrebare pentru 
noi.Şi atunci, cum să procedăm cu toate lucrurile 
dăruite de Domnul ?
     Nu se pune problema să fim chibzuiţi doar dacă 
avem mai mult, ci cu orice lucru, mic sau mare, 
mai mult sau mai puţin important. Trăim o vreme 
în această lume şi avem de dat o mărturie în toate 
privinţele, deci şi în folosirea bunurilor pământeşti.
 Mai întâi, o atenţionare, ce vine din partea 
Domnului Isus : ‘’ Nu vă strângeţi comori pe 
pământ, unde le mănâncă moliile şi rugina şi unde 
le sapă şi le fură hoţii, ci strângeţi-vă comori în 
cer, unde nu le mănâncă moliile şi rugina şi unde 
hoţii nu le sapă, nici nu le fură. Pentru că unde este 
comoara voastră, acolo va fi şi inima voastră.’’ (Matei 
6:19-21). Îmbogăţirea pe acest pământ cu lucrurile 
vremelnice nu constituie nicidecum ţinta celui 
credincios. Dimpotrivă, el are o chemare cerească şi 
comoara lui este doar acolo.
     Dar cred că, uneori, putem fi într-o altă extremă, 
la fel de păgubitoare ca şi prima: să dispreţuim aceste 
lucruri de care ne folosim în viaţă, să fim nechibzuiţi şi 
chiar nerecunoscători faţă de darurile lui Dumnezeu. 
Cuvântul ne îndeamnă să fim echilibraţi şi acordând 
prioritate lucrurilor cereşti să ne bucurăm şi de 
binecuvântarea lucrurilor pământeşti, necesare vieţii 
noastre. ‘’Căutaţi mai întâi Împărăţia lui Dumnezeu 
şi neprihănirea Lui şi toate aceste lucruri vi se vor da 
pe deasupra .‘’ (Matei 6 :33).  
 Deşi accentul învăţăturii Domnului Isus cade, in 
mod normal, pe aspectele lucrării Sale de mântuire, 
observăm totuşi ceva din caracterul Său ceresc şi în 
administrarea lucrurilor materiale.
     În împrejurările înmulţirii pâinilor, relatate de 
evanghelişti, Domnul Isus asigură hrana din belşug 
oamenilor, dar este atent să nu se risipească nimic 
şi porunceşte ucenicilor să strângă tot ce a rămas, 
rezultând mai multe coşuri cu fărâmituri. Nimic nu 
era de aruncat ! În pildele talanţilor sau ale polilor, El 
subliniază atenţia acestui stăpân, care încredinţează 
robilor avuţia sa pentru a fi bine administrată ( ex. 
Matei 25:14-30) şi va pedepsi pe robii care i-au 
nesocotit porunca, îngropând talantul său în pământ. 
În pilda vierilor (Matei 21 :33-41), Mântuitorul 
evocă munca gospodarului care a sădit o vie, a săpat 

Ispravnicul 
înţelept
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un teasc, a împrejmuit-o cu un gard şi a dat-o în 
arendă, aşteptând să fie răsplătit cu roadele viei.
     Am evocat, în treacăt, aceste exemple din Evanghelii, 
deoarece ele ne pot ajuta să fim credincioşi şi ‘’în 
lucrurile mici‘’, dacă le putem numi aşa. 
Un vestitor al Cuvântului a prezentat această ordine 
cu privire la folosirea bunurilor personale:
  - DĂRUIEŞTE
  - ECONOMISEŞTE
  - FOLOSEŞTE
 În această ordine, spunea acest credincios, 
Dumnezeu este onorat, iar credincioşii sunt 
binecuvântaţi. M-am gândit să detaliem puţin aceste 
aspecte, în lumina Cuvântului. 
 Să începem cu DĂRNICIA, care este una dintre 
cele mai alese virtuţi creştine. ‘’Şi să nu daţi uitării 
binefacerea şi dărnicia ; căci lui Dumnezeu jertfe ca 
acestea Îi plac.’’ (Evrei 13 :16). Dacă dărnicia noastra 
nu este o jertfă, ea poate fi doar filantropie, cum fac 
şi oamenii. Domnul Isus sublinia şi caracterul tainic 
al dărniciei : ‘’Ci tu, când faci milostenie, să nu ştie 
stânga ta ce face dreapta.’’ (Matei 6 :3). Apostolul 
Pavel a tratat pe larg acest subiect, atât sub forma de 
îndemnuri :’’Ajutaţi pe sfinţi când sunt în nevoie! 
Fiţi primitori de oaspeţi !’’ (Rom. 12 :13), cât şi sub 
forma de exemple concrete. În Rom. 15 :25, chiar 
Pavel este implicat în strângerea de ajutoare, iar în 
altă parte ni se spune despre ‘’harul pe care L-a dat 
Dumnezeu în Bisericile Macedoniei’’ (2 Cor.8 :1).
 Cum stăm la acest capitol ? Avem acest exerciţiu 
spiritual în viaţa noastră ? Este dărnicia o regulă 
sfântă pentru noi ? Ce înseamnă să trăieşti permanent 
dărnicia creştină ? Iată câteva repere :
 O mare bucurie. (2 Cor. 8 :2). Era prezentă 
la fraţii macedoneni, care au considerat ca o mare 
favoare chemarea de a dărui credincioşilor în nevoie. 
Ce simţăminte trăim când dăruim ceva? Facem 
cumva acest lucru din obişnuinţă, sau din obligaţie, 
sau pentru o slavă deşartă ? Dacă nu dăm cu bucurie, 
aceasta nu poate fi dărnicie creştină!
 Bunăvoinţa. (Idem, v. 3). Nimeni nu poate fi 
obligat să dea ceva, iar dacă inima nu este slobodă, 
nici mâna nu are ce da. În Vechiul Testament sunt 
relatate numeroase cazuri când israeliţii au venit 
la Cortul Întâlnirii sau la Templu ca să-şi aducă 
darurile de bunăvoie, inclusiv zeciuielile poruncite 
de Domnul.
 Leviţii, ca seminţie dedicată slujirii înaintea 
lui Dumnezeu, aveau traiul asigurat din ce dăruia 

poporul. În perioa-
dele de eclipsă 
spirituală, sau de 
neglijenţă, aceste 
daruri nu se mai 
aduceau, iar leviţii 
îşi părăseau slujbele 
sfinte (ex. Neemia 13 
:10). În cazul evocat 
a fost nevoie de 
intervenţia energică a 
dregătorului Neemia 
pentru ca lucrurile să 
reintre în normal.
O predare personala. 
Despre credincioşii 
macedoneni s-a scris 
că „s-au dat mai întâi pe ei înşişi Domnului şi apoi 
nouă, prin voia lui Dumnezeu.” ( 2 Cor. 8 :5). Nu 
cred că poate fi vorba de dărnicie când avem o inimă 
împărţită, o stare nepotrivită înaintea Domnului, 
sau o stare conflictuală cu alţii etc. Slobozenia 
lăuntrică şi încredinţarea în mana Domnului ne vor 
deschide drumul spre a trăi acestă frumoasă trăsătura 
de caracter creştin.
 Dăruim din ce avem. ( Idem, v.12 ). Nu ni se 
cere niciodată să dăm ceva dacă nu avem. Dar dacă 
stăm sincer înaintea Domnului, chiar nu avem nimic 
de dat ? Toţi avem timp disponibil, genunchi care 
să se plece în rugăciune, gura care să spună ceva 
despre Domnul, cel puţin doi bănuţi pe care să-i 
dăm pentru lucrarea Lui sau o pâine de împărţit cu 
alţii. Câte prilejuri nu irosim deoarece socotim că nu 
avem de ajuns pentru noi, că sunt alţii mai avuţi care 
să dea, că sunt alţii mai liberi să facă un lucru sau 
altul. Nu bogaţia sau sărăcia ne impiedică să dăruim, 
ci o inimă neeliberată de atâtea legături pământeşti. 
O inimă slobodă va dărui mereu şi din belşug.
DĂRUIEŞTE ! Este calea proslăvirii Domnului 
în viaţa noastră. ‘’ Căci ajutorul dat de darurile 
acestea, nu numai că acoperă nevoile sfinţilor, dar 
este şi o pricină de mulţumiri către Dumnezeu.’’ (2 
Cor.9 :12). Cât să dăm ? ‘’… fiecare din voi să puna 
deoparte acasă ce va putea, după câstigul lui…’’ 
(1Cor.16 :2 )
 Domnul să ne ajute să fim buni ispravnici în tot 
ce primim din partea Sa pe acest pământ !

- va urma

A d e v ă r u l  c r e ş t i n   2 0 0 8  /  6     7  Î n  l u m i n a  v e ş n i c i e i
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Este potrivită asemănarea rugăciunii cu respiraţia. 
Experienţa comună ne arată că atunci când 

efortul creşte şi respiraţia devine mai susţinută.
Biserica trăieşte “vremuri grele” de mare solicitare 
spirituală, datorită împotrivirilor şi influenţelor 
rele ale lumii în care este aşezată pentru a fi lumină. 
Atunci este de la sine înţeles că atât biserica locală 
cât şi fiecare credincios trebuie să folosească din 
ce în ce mai mult această armă de temut pentru 
Cel Rău, care este rugăciunea; este cu adevărat de 
temut pentru că Domnul Isus Hristos ne-a lăsat 
scris: ”Dacă rămâneţi în Mine şi dacă rămân în voi 

cuvintele mele, cereţi orice veţi vrea şi vi se va da”. 
(Ioan 15.7). Şi cine se poate împotrivi voiei Lui 
Dumnezeu?
Rugăciunea făcută prin Duhul conduce la întărirea 
evlaviei şi ascultării de Dumnezeu. Înţelegem uşor 
acest lucru gândind chiar pământeşte; dacă ai un 
prieten cu stare socială bună, căruia îi adresezi multe 
cereri pe care le împlineşte, faptul acesta te conduce 
la mai mult respect şi recunoştinţă faţă de el.
Practicând tot mai mult rugăciunea adevarată, Îl 
vom vedea pe Dumnezeu tot mai mare şi vrednic 

de laudă, iar pe noi înşine tot mai mici, ceea ce 
înseamnă apropierea de smerenia ce trebuie învăţată 
de la Domnul Isus Hristos.
Chiar dacă “…nu ştim cum trebuie să ne 
rugăm”(Rom.8.26), actul în sine al rugăciunii 
îmbunătăţeşte continuu starea noastră 
duhovnicească.
Deşi cele arătate sunt lucruri uşor de acceptat, totuşi 
în viaţa multor adunări locale rugăciunea nu este 
folosită aşa cum s-ar cuveni; altfel nu se explică de 
ce sunt aşa de multe lucrări neroditoare, cum ar fi 
certurile, neînţelegerile, dezbinările, lupta pentru 
întâietate.
Rugăciunea este calea sigură de îndreptare pentru că 
oferă atât posibilitatea exprimării pocăinţei pentru 
abateri de la ascultare, cât şi trezirea şi îndreptarea 
bisericii până la starea de a fi “una cum şi Noi 
suntem una” (Ioan 17.22).
Cu această preocupare sfântă pentru starea bisericii, 
fraţii din Adunarea din Carol Davila 48 Bucureşti, 
sub călăuzirea Duhului Sfânt au hotărât ca alături 
de strângerea pentru rugăciune care are loc în fiecare 
zi de marţi a săptămânii, să aibă şi o altă adunare de 
rugăciune în ultima zi de vineri a fiecărei luni care să 
se întindă pe o durată de 4 ore.
Cu toată smerenia îndrăznim să spunem că s-a 
constatat un interes deosebit pentru participare 
din partea credincioşilor, iar felul în care slujim 
Domnului Isus cu laude şi mulţumiri a cunoscut o 
adevarată însufleţire. În acelaşi scop, în fiecare zi de 
marţi a săptămânii este şi a doua serie de rugăciune 
pentru credincioşii care, datorită programului de 
lucru, nu pot lua parte la prima serie.
Ne rugăm ca Dumnezeu să binecuvânteze toate 
adunările creştine să ia ca semn de trezire ce este bun 
din această experienţă.

Bi s e r i c a  l o c a l ă 
    î n  r u g ă c i u n e

I o a n  B o t g r o s
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Prin harul Domnului Isus, de aproape cinci 
ani de zile mă ocup cu promovarea misiunii 

internaţionale în adunările din Romania şi, implicit, 
cu strângerea unui suport pentru susţinerea acesteia. 
Nu de puţine ori am avut posibilitatea să vizitez 
diferite adunări din ţară, însoţindu-i pe fraţii 
misionari.
Astfel am putut avea mereu un puls al perceperii 
misiunii la nivel de frăţietate, iar reacţiile 
credincioşilor precum şi mărturiile misionarilor 
arată o schimbare în modul de înţelegere şi implicare 
în ce priveşte misiunea internaţională.

Cu toţii recunoaştem că mult timp, pentru 
majoritatea, noţiunea de misiune internaţională 
era total necunoscută, iar unora le producea chiar 
iritaţie. Ne-a lipsit acea cultură şi istorie misionară 
pe care alţii o au de secole. Era aproape imposibil ca 
înainte de ’89 să te poţi informa şi mai ales implica 
în această lucrare.
Astfel pentru mulţi ani după ce situaţia politică 
din ţară s-a schimbat, pentru majoritatea misiunea 
internaţională era un lucru rezervat doar creştinilor 
din Statele Unite sau alte ţări europene cu un nivel 
de trai mai ridicat. În subconştientul fiecăruia s-a 
conturat ideea ca noi avem nevoie să fim ajutaţi de 
alţii, noi n-avem resurse, pregătire şi multe altele 
care să ne ajute să misionăm în alte ţări, culturi şi 
popoare.

De fapt, cred ca însăşi porunca dată de Domnul 
Isus Bisericii sale înainte de înălţare nu era corect 
înţeleasă, ea fiind deseori atribuită fie numai celor 
din vremea Domnului Isus, fie numai anumitor 
credincioşi.
Sub falsa mască a interesului pentru starea spirituală 
a românilor, mulţi ani s-a auzit printre noi, şi din 
nefericire încă se mai aude ici şi colo, o scuză aparent 
adevărată pentru neimplicarea multora în lucrarea de 
misiune: „Avem şi noi în România atâţi nemântuiţi. 
De ce să mergem peste mări şi ţări când sunt încă 
localităţi în România care nu au încă o biserică? Lasă 
că poţi fi misionar şi acasă, pe stradă sau la serviciu; 
de ce să mergi în altă ţară?...” ici şi colo, o scuză 
aparent adevărată pentru neimplicarea multora în 
lucrarea de misiune: „Avem şi noi în România atâţi 
nemântuiţi. De ce să mergem peste mări şi ţări când 
sunt încă localităţi în România care nu au încă o 
biserică? Lasă că poţi fi misionar şi acasă, pe stradă 
sau la serviciu; de ce să mergi în altă ţară?...”
Sigur, toate aceste lucruri sunt adevărate, dar un 
singur lucru nu-l înţeleg. De ce toate aceste motive 
să împiedice împlinirea ultimei porunci lăsate de 
Mântuitorul Bisericii Sale: „Duceţi-vă în toată 
lumea, şi propovăduiţi Evanghelia la orice făptură.” 
Nu ştia Domnul că întotdeauna vor mai fi pe lângă 
noi oameni care să aibă nevoie de mântuire? 
Mă gândesc acum la apostolul Pavel care avea o 
dragoste foarte mare pentru cei din neamul său şi o 
dorinţă fierbinte de a-i vedea salvaţi, dar acest fapt 
nu l-a făcut să misioneze doar în Tars sau Iudeea, 
două din locurile de care era cel mai mult legat. 
Dimpotrivă în dorinţa sa de a câştiga suflete pentru 
cer alergarea în activitatea sa misionară s-a întins în 
aproape toată lumea civilizată din acea vreme.
O altă problemă a fost legată de implicarea în 
susţinerea financiară a misionarilor. Pentru mulţi, 
cu durere o spun, a fost provocarea cea mai grea 
pe care au avut-o. Şi aşa dărnicia nu era punctul 
nostru forte ca şi frăţietate, iar când mai era legată 
şi de lucrarea de misiune lucrurile se complicau şi 
mai mult. Aş ocoli acum remarcile care se propagau 

Mis iun e a    i n t e r na ţ i ona l ă
L u c i a n  A d a m
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uneori chiar de la amvoane legate de acest aspect, 
dar v-aş mărturisi un caz foarte concludent.
Într-o biserică din provincie s-a făcut o strângere 
de fonduri pentru misiune, dar în aceeaşi perioadă 
fraţii din acea adunare doreau să-şi schimbe perdelele 
din sala adunării. Pentru mulţi din acea adunare 
schimbatul perdelelor era un lucru mai important 
decât susţinerea lucrării de misiune, şi de aici a 
rezultat o serie întreagă de discuţii şi neînţelegeri. 
Unde să meargă banii: la perdele sau la misiune?
Ar fi multe de povestit pe marginea modului greşit 
de înţelegere a implicării în susţinerea misiunii, dar 
nu acesta este scopul acestor rânduri, ci mai degrabă 
doresc să arăt câte ceva din schimbările legate de 
misiunea internaţională pe care Duhul Sfânt le-a 
produs la nivel de frăţietate.
Sunt tot mai multe biserici care într-un mod regulat 
au înţeles să se implice în susţinerea lucrării de 
misiune. Sunt tot mai mulţi credincioşi care sunt 
interesaţi de această lucrare, care se roagă într-un 
mod consecvent şi organizat pentru fraţii misionari şi 
care susţin lucrarea şi din punct de vedere financiar.
E îmbucurător faptul să întâlnesc fraţi şi surori care 
au liste întregi de rugăciune cu multiple subiecte 
legate de misiune şi misionari, aceasta arătând o 
maturizare la nivel de înţelegere a nevoilor spirituale. 
Spun aceasta pentru că un credincios care pe lista 
sa de rugăciune face loc doar nevoilor sale sau ale 
celor apropiaţi degajă un egoism şi o imaturitate 
evidentă.
Un alt lucru deosebit îl reprezintă înţelegerea tot 
mai mare că misiunea internaţională cere şi resurse 
financiare, şi acest fapt se vede din implicarea 
multora în modul cel mai serios şi constant. Cine 
credea până acum câţiva ani că misiuni din alte ţări 
vor fi susţinute într-o oarecare măsură sau chiar 
100% cu fonduri provenite exclusiv de la credincioşii 
din România?
S-au produs schimbări şi progrese nu numai în ce 
priveşte modul de înţelegere a susţinerii misiunii 
internaţionale ci şi a misiunii în sine. Astfel dacă în 
anul 2003 puteam vorbi de cinci misionari plecaţi 
în lucrare din cadrul bisericilor noastre, astăzi aceştia 
sunt în număr de unsprezece. 
De asemenea, alături de aceştia au fost şi încă mai 
sunt şi alţii implicaţi pe o perioadă mai scurtă în 
această lucrare de misiune internaţională, fapt ce 
arată că încet, încet, învăţăm şi noi, după o lungă 
perioadă de inactivitate că este sarcina noastră, a 

tuturor, să ducem sau să contribuim la vestirea 
Evangheliei până la marginile pământului.
Comparând lucrurile, putem spune fără să exagerăm 
cu ceva că modul cum este privită şi înţeleasă astăzi 
misiunea internaţională diferă foarte mult de cum 
era în urmă cu zece sau cinci ani, toată această 
schimbare fiind datorată Harului lui Dumnezeu. 
Chiar dacă situaţia nu este una deosebită în toate 
adunările, încă existând biserici locale care încă nu 
s-au implicat într-un mod organizat în susţinerea 
misiunii, chiar dacă mai sunt încă multe voci care 
se împotrivesc într-un mod voalat sau chiar făţiş 
acestei lucrări, este de remarcat şi este un prilej 
de mulţumire la adresa lui Dumnezeu pentru 
oportunitatea pe care ne-a făcut-o şi nouă de a fi 
părtaşi acestei lucrări deosebite.
Aş aminti aici frumoasa mărturie dată de câteva 
adunări din ţară care pe lângă faptul că au înţeles 
misiunea ca pe o activitate normală ce trebuie 
practicată de fiecare biserică locală, au făcut şi paşi 
concreţi în această implicare. Astfel putem vorbi deja 
de buget pentru misiune sau programe de rugăciune 
special pentru misiune, lucruri absolut normale dar 
atât de puţin promovate printre noi.
Să-i mulţumim lui Dumnezeu pentru fraţii noştri 
misionari care practic ne-a provocat şi motivat la 
aceste schimbări de atitudine. Slavă Domnului că 
au fost momente în viaţa acestora când au răspuns 
chemării şi dorinţei Domnului Isus de a vesti 
Evanghelia până la marginile pământului, salvând 
suflete pentru cer dintre neamuri şi popoare neglijate 
până astăzi.
Datoria noastră, a celor care poate nu ne simţim 
chemaţi sau pregătiţi pentru o astfel de lucrare, 
este să fim alături de aceşti fraţi, să-i susţinem, să-i 
încurajăm şi să formăm astfel o echipă, conştienţi 
fiind că, părtaşi la această lucrare, ne vom bucura 
împreună de rezultatele ei şi vom avea parte de o 
răsplată.
Fie ca să lăsăm Duhul Sfânt să lucreze în continuare 
în vieţile noastre schimbarea pe care el o doreşte şi 
să putem privi şi susţine misiunea internaţională aşa 
cum doreşte Domnul şi nu prin prisma mentalităţii, 
tradiţiei sau a resurselor noastre.

Cu toată dragostea,
Lucian
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Deseori m-am gândit care este cel mai important 
element în lucrarea cu tinerii. Cu toate că mi-

au venit în minte multe lucruri demne de luat în 
seamă, unul mi-a atras mereu atenţia. Nu este nicio 
descoperire epocală, ci are de-a face cu porunca atât 
de cunoscută a Domnului Isus: „Să vă iubiţi unii pe 
alţii; cum v-am iubit Eu, aşa să vă iubiţi şi voi unii 
pe alţii.” (Ioan 13:34) A-i iubi pe tineri, şi a le arăta 
acest lucru în moduri pe care ei le înţeleg, este unul 
din elementele cheie pentru a avea influenţă în viaţa 
lor.Dar haideţi să vedem mai întâi cum ne-a iubit 
El pe noi, pentru a ştii cum să iubim noi la rândul 
nostru pe tineri. 
În primul rând, El ne-a iubit fără condiţii. De 
obicei noi ne manifestăm dragostea faţă de cei care 
considerăm că o merită. El însă nu ne-a cerut să ne 
schimbăm sau să ne câştigăm dreptul de a fi iubiţi 
de El. În ciuda faptului că eram de neiubit datorită 
stării noastre oribile de păcat, El ne-a iubit aşa cum 
eram. De fapt şi astăzi, mântuiţi fiind, dragostea 
Lui pentru noi nu depinde de performanţele 
noastre spirituale. Căderile noastre nu Îl fac să ne 
iubească mai puţin, iar ascultarea noastră nu Îl face 
să ne iubească mai mult. Astfel, El este exemplul 
perfect de dragoste necondiţionată, exemplu pe care 
suntem chemaţi să îl urmăm. Cum ne descurcăm 
noi să punem în practică acest fel de dragoste? Cât 
de multă dragoste îi arăt eu adolescentului care 
pare sa încalce mereu regulile, celui care are o viaţă 
spirituală dezordonată, celui care nu este interesat să 
crească spiritual, sau celui care eşuează mereu să îşi 
pună în practică deciziile bine intenţionate? Cât de 
mult simte el că iubirea mea faţă de el depinde de 
reuşitele sau de eşecurile sale? Domnul meu îmi cere 
să îl iubesc pe tânăr fără nici un fel de condiţii.
În al doilea rând dragostea lui a însemnat acţiune plină 

de sacrificiu. Dragostea pentru noi L-a costat enorm. 
A părăsit confortul cerului, a acceptat limitările unui 
om ca noi, a suferit de foame, sete, căldură, a fost 
neînţeles de către majoritatea contemporanilor lui, 
a suferit purtând greutatea păcatelor noastre, şi a 
murit torturat pe o cruce. Nu este de mirare că a 
cucerit miliarde de oameni de-a lungul istoriei. 
Sacrificiul Lui a frânt până şi cele mai tari inimi, 
arătând tuturor oamenilor că lui Dumnezeu Îi 
pasă de ei, şi că a făcut totul pentru a-i câştiga, şi 
pentru a stabili o relaţie. Cum arăt eu dragoste faţă 
de tineri prin acţiunile mele? Cât de mult mă costă 
dragostea mea faţă de ei? Cât din timpul meu sunt 
dispus să dau? Câtă înţelegere, răbdare şi atenţie le 
acord? Cât de departe sunt dispus să merg pentru a-i 
ajuta? Sunt dispus să intru în lumea lor, să aflu ce îi 
pasionează, ce îi frământă, sau care le sunt temerile? 
Sunt dispus să îi invit la mine acasă, în familia mea, 
să le arăt că mă interesează cu adevărat persoana lor? 
Influenţa nu vine preponderent de la amvon către 
cei din bănci, ci de la inimă la inimă, în relaţii în care 
adolescenţii şi tinerii simt că nu sunt condamnaţi şi 
dispretuiţi, ci iubiţi fără condiţii, şi prin acţiuni care 
cer sacrificiu. 
Josh McDowell spune în cartea lui „Generaţia 
înstrăinată”: „Dacă tinerii simt că eşti mai preocupat 
de reguli decât de propria lor persoană, ei vor fi mult 
mai tentaţi să-ţi ignore regulile. Însă atunci când ştiu 
că sunt mai importanţi pentru tine decât regulile – 
că îi iubeşti indiferent de ceea ce fac sau nu fac – 
sunt mult mai dispuşi să-ţi respecte instrucţiunile.”
Haideţi să le aratăm tinerilor şi adolescenţilor 
dragostea fără condiţii şi plină de sacrificiu pe care 
ne-a arătat-o şi nouă Domnul nostru şi atunci avem 
şanse să fim o influenţă în vieţile lor, să îi ajutăm să 
se maturizeze din toate punctele de vedere. 

Prioritatea lucrării 
cu  tinerii 

şi adolescenţii

A d i e l  B u n e s c u
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În cele ce urmează, aş dori să ating două subiecte 
importante ale Sfintei Scripturi şi anume  zeciuiala 

si dărnicia. Ele trebuie tratate în mod diferenţiat deşi 
amândouă au acelaşi  scop. Scopul lor este de a-L 
onora pe Dumnezeu cu binecuvântările pe care ni 
le-a pus la dispoziţie, în semn de recunoştinţă şi de a 
ne închina  Lui.
Zeciuiala este primul subiect la care mă voi opri în 
mod special în această primă parte. După cum bine 
ştim zeciuiala este un principiu al Vechiului Testament, 
întărit chiar de Domnul Isus in Matei 23:23. Poporul 
evreu avea datoria de a da lui Dumnezeu a zecea parte 
din tot ceea ce realizau.
Cel de-al doilea subiect, darnicia, pe care cu ajutorul 
lui Dumnezeu il voi trata într-un  număr viitor 
al revistei, este un concept al Noului Testament, al 
Harului, depăşind în profunzime principiul Vechiului 
Testament - zeciuiala.
Aşadar, în rândurile ce urmează voi încerca să spun 
câteva cuvinte despre zeciuială aşa cum o găsim 
în Vechiul Testament şi să scot câteva învăţături ce 
decurg din referinţele biblice la care voi apela.In 
Biblie, găsim zeciuiala pentru prima data în Genesa 
14:20: ”Şi Avraam i-a dat zeciuială din toate” lui 
Melhisedec, împăratul Salemului, care era Preot al 
Dumnezeului  Celui Prea Inalt (Genesa 14:18).
Ce se întâmplase? Avram se întorcea de la bătălia 
cu cei patru împăraţi, în care a fost biruitor datorită 
providenţei lui Dumnezeu şi este întâmpinat de 
Melhisedec, împăratul Salemului cu pâine şi vin. 
Melhisedec îl binecuvintează pe Avraam (Genesa 
14:19).
În urma acestei biruinţe şi apoi a întâlnirii cu 
Melhisedec, Avram îşi dă seama cine a stat la baza 
biruinţei lui şi se simte recunoscător faţă de Dumnezeu. 
Se naşte o întrebare: cine i-a spus lui Avraam să dea 
zeciuială, sau cine l-a invăţat lucrul acesta? Dumnezeu 
încă nu rostise porunca zeciuielii!
Cel de-al doilea om care întoarce Domnului a zecea 

parte din ce primeşte este Iacov. In Genesa 28, îl 
vedem pe Iacov cum este constrâns de împrejurări 
să fugă în Mesopotamia, în  Haran la unchiul său 
Laban, fratele mamei sale ca să-şi ia de acolo o soţie. 
Pe drum, înnoptează la Luz, cetate căreia Iacov îi dă 
un nou nume în urma visului avut - Betel. Aici el 
face un jurământ înaintea lui Dumnezeu: daca se 
vor împlini cele auzite de el in vis, Cel care i-a vorbit 
va fi Dumnezeul lui şi Îi va da a zecea parte din tot 
ce va primi. Mai mult, în locul acela va fi Casa lui 
Dumnezeu (Genesa 28:22).
De unde au ştiut aceşti oameni că trebuie să dea 
din venitul lor? Romani 2:14,15 spune: “Când 
Neamurile, măcar ca nu au lege, fac din fire lucrurile 
Legii… dovedesc că lucrarea Legii este scrisă în 
inimile lor.” Înţelegem că Legea lui Dumnezeu  este 
scrisă în inima tuturor oamenilor şi ei nu se pot 
dezvinovăţi niciodată înaintea Lui. Asa se face că încă 
de pe vremea lui Avraam şi chiar înainte de acesta, 
oamenii aduceau ofrande zeilor în templele construite 
de ei. Erau constienţi de această responsabilitate pe 
care o aveau fata de o Forţă Supranaturală. Numai ca 
ei greşeau ţinta.
Următorul loc referitor la zeciuială îl găsim în Levitic 
27:30-32. Orice zeciuială, fie din roadele pământului, 
fie din roadele pomilor, din cirezi sau din turme “să fie 
o zeciuială închinată Domnului”. Fiecare a zecea vită 
care trecea pe sub toiag trebuia închinată Domnului 
fără ca ea sa fie cercetată. 
Aceasta era porunca lui Dumnezeu pentru toţi copiii 
lui Israel şi nu se admitea nici o excepţie motivată de 
sărăcia vreunei persoane. Indiferent de posibilităţile 
materiale, fiecare israelit avea datoria de a-L cinsti pe 
Dumnezeu cu a zecea parte din veniturile sale.
În Numeri 18:26 vedem că şi leviţii care primeau 
zeciuială, trebuia ca la randul lor să dea zeciuiala: 
“Când veţi primi de la copiii lui Israel zeciuiala pe 
care v-o dau din partea lor ca moştenire a voastră, să 
luaţi întâi din ea un dar pentru Domnul, si anume: 
a zecea parte din zeciuială.” Aşadar trebuia ca ei, care 
primeau zeciuială, să aibă o atenţie şi o grijă sporită 
faţă de binecuvantările lui Dumnezeu primite prin 
mâinile poporului Israel.
“Să luaţi întâi din ea un dar pentru Domnul şi anume: 
a zecea parte din zeciuială”! Versetul următor lămureşte 
că darul acesta este ca grâul care se ia întâi din arie - 
adică au adus pârga roadelor întâi lui Dumnezeu.
Genesa 18:32 accentuează un lucru în plus în ce 
priveşte zeciuiala: “veţi lua pentru Domnul ce este 

Zeciuiala 
şi dărnicia

E m i l i a n  C r i s t e s c u
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mai bun”. Condiţia ca zeciuiala să fie primită iar 
poporul evreu să nu se facă vinovat de păcat era ca ei 
să aducă Domnului ce era mai bun din tot ce primeau. 
Intelegem de aici că Domnul merită întotdeauna 
întâietate şi ce este mai bun din tot ceea ce El ne ofera 
ca binecuvântare.
De fapt întelegerea şi păzirea Cuvântului Lui 
Dumnezeu aducea binecuvântare în viaţa israelitului 
şi a copilului Lui Dumnezeu (Deut. 28:1-14). 
La fel s-a întâmplat şi în viaţa văduvei din Sarepta 
Sidonului care a ţinut cont de cuvântul spus de 
Dumnezeu: “dă-mi mai întâi mie” şi binecuvântarea 
a venit peste ea, fiind înscrisă şi amintită pentru 
totdeauna în Cuvântul sfânt.
Cartea Deuteronom aduce în discuţie în capitolele 12 
si 14 elemente noi în privinţa zeciuielii. In capitolul 
12:4-28 găsim că Domnul stabilise un loc unde să 
fie adusă zeciuiala. Doar în locul acela trebuia sa 
ajungă israelitul cu întreaga sa familie, cu robii şi 
roabele sale, în semn de mulţumire şi recunoştinţă 
faţă de Dumnezeu pentru binecuvântarea oferită. 
Aici, potrivit cu versetul 12, era locul bucuriei şi al 
părtaşiei familiei israelite cu Domnul şi cu levitul 
care era prezent în locul ales de El. Mai mult, acesta 
era locul unde se stabileau relaţii noi, sentimente de 
dragoste şi filiaţie fata de Dumnezeu. Stând la masă 
împreună înaintea Domnului inimile lor se încărcau 
de tot mai multă preţuire şi recunoştinţă, de laudă şi 
închinare. 
În Deuteronom 14:27-29 si 26:12-15, la fiecare al 
treilea an este prevăzută o nouă zeciuială care îi avea 
în vedere pe orfani, văduve şi săraci. 
Cartea Deuteronom proiectează încă o dimensiune 
nouă cu privire la semnificaţia zeciuielii şi anume 
aceea prin care israelitul recunoaştea proprietatea Lui 
Dumnezeu asupra pământului cu tot ceea ce acesta 
producea.  Dumnezeu dădea o binecuvantare specială, 
într-o ţară specială – ţară care respecta Cuvântul Lui 
Dumnezeu De această ţară trebuie să se bucure întâi 
Dumnezeu, primind recunoştinţa poporului care 
beneficiază de toate roadele ei.
Nu pot să trec mai departe şi să nu aduc un exemplu 
de dărnicie şi zeciuiala, care a avut loc în timpul lui 
Ezechia. În 2 Cronici 31.5 citim: “copii lui Israel şi 
Iuda, au dat din belşug cele dintâi roade de grâu, de 
must, de untdelemn, de miere şi din toate roadele de 
pe câmp; au adus din belşug zeciuiala din toate.” Aici 
Cuvântul specifică două aspecte: 
1. dărnicia – “ au dat din belşug cele dintâi roade”

2. zeciuială – “au adus din belşug şi zeciuiala din 
toate”
Aceasta a fost urmarea unei mari treziri din mijlocul 
poporului Israel, care s-a bazat pe o pocăinţă reală 
înaintea Lui Dumnezeu, o stanga-mprejur de pe 
drumul depărtării de Dumnezeu şi o alipire cu toată 
inima de El. 
Tot referitor la zeciuială vreau sa aduc înaintea noastră 
a tuturor şi locul din Maleahi 3:8-12. Dumnezeu 
atenţiona poporul Israel că El era înşelat prin faptul 
că nu I se aduceau zeciuielile la casa Sa; lucru care 
atrăgea blestemul asupra întregii case a lui Israel. Prin 
cuvintele spuse de proorocul Maleahi, din partea Lui 
Dumnezeu putem vedea inima plină de dragoste a Lui 
faţă de acest popor pe care doreşte să-l binecuvinteze 
din plin, să-i deschidă zăgazurile cerului, pentru a 
turna belşug de binecuvantare peste el. Pentru a-şi 
întări spusele Dumnezeu cere poporului să aibă 
curajul să-L pună la încercare. “puneti-mă astfel la 
încercare, zice Domnul oştirilor, şi veţi vedea dacă 
nu voi deschide zăgazurile cerurilor şi dacă nu voi 
turna peste voi belşug de binecuvantare”. Motivul 
pentru care Dumnezeu cerea să se aducă zeciuielile 
la casa Lui era unul singur: ca să fie hrana în casa 
Lui. Dumnezeu nu tolerează să vadă casa Lui lipsită 
si părăsită. In locul acesta vedem încă o data că 
împlinirea Cuvântului înseamnă binecuvantare, iar 
nerespectarea Lui înseamnă blestem. 
In concluzie, reţinem că zeciuiala este: 
• scrisă în inimile noastre
• o poruncă a Lui Dumnezeu
• o datorie de recunoştinţă şi închinare înaintea Lui 
Dumnezeu
• un drept a Lui Dumnezeu care este proprietarul 
absolut a tot ce ne înconjoară
• o sursă a binecuvântărilor Lui Dumnezeu
În final doresc să lansez o provocare. Avem multe 
referiri în Cuvântul lui Dumnezeu în ceeace priveşte 
părtaşia noastra cu El prin citirea Cuvantului şi 
rugăciune. Şi mă întreb acum, ce ar însemna dacă 
din timpul nostru i-am da 10% lui Dumnezeu. 
Experienţa arată că oamenii mari ai lui Dumnezeu 
au dat timp din belsug părtaşiei lor cu El. Aceasta 
i-a făcut mari şi a adus binecuvântări veşnice pentru 
Slava lui Dumnezeu.
În privinţa aceasta ne încurajează Mântuitorul prin 
ceea ce ne spune în Matei 6:33: “căutaţi mai întâi 
Împărăţia lui Dumnezeu şi neprihănirea Lui şi toate 
aceste lucruri vi se vor da pe deasupra”.
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x
Uşa se deschise larg şi chipul blând al fratelui 

Paul ne însenină imediat aşteptările, făcând 
ordine în hărmălaia poznaşă de la începutul fiecărei 
ore de şcoală duminicală. Chiotele, glumele şi 
ghiduşiile copilăriei noastre inocente, se ordonau 
imediat convertindu-se în cea mai candidă aşteptare, 
care şi acum după 25 de ani mă înfioară. Oare exista 
sobă mai caldă şi mai prietenoasă care să ne atragă 
ca un magnet de pe drumurile îngheţate ale iernilor 
de altă dată? Oare existau copii mai zburdalnici şi 
mai fericiţi decât noi? Oare existau pe lume poveşti 
mai captivante şi înduioşătoare decât cele ale fratelui 
Paul? Nicidecum! Povestea curgea duminică de 
duminică mai frumos şi mai încântător, sădind în 
sufletele noastre valori şi credinţe de neşters.   
„Dacă veţi fii cuminţi, azi vă voi citi din Felinarul 
lui Trică”!, răsuna în clasă glasul învăţătorului. „Mai 
ţineţi minte unde am rămas?” 
- Daaaaa!!” izbucneam noi încântaţi de fericire. În 
câteva secunde deveneam de nerecunoscut, ochi şi 
urechi, captivaţi şi purtaţi într-o lume de poveste, 
acompaniată discret de vechea sobă dogoritoare de 
lângă perete.
Probabil v-au trecut deja prin minte astfel de 
amintiri din copilăria dumneavoastră, amintiri de 
neşters păstrate preţios precum o comoară.
Experţii psihologi afirmă în unanimitate că 
experienţele din pruncie şi copilărie nu numai că 
sunt de neşters dar sunt decisive pentru destinul 
copilului. Când un copil se naşte, creierul său este 
o „amestecătură” de neuroni care aşteaptă să fie 
implicaţi în construirea celei mai complexe ţesături, 
mintea umană. Trilioanele de conexiuni care vor 
forma complexitatea de reţele din creier, vor fi 
modelate în bună măsură de mediul înconjurător 
şi mai ales de educaţia primită de copil. Încercaţi 
vă rog, să vă ştergeţi din memorie amintirile din 
copilărie. Hm! E imposibil, nu? Pe lângă amintiri 
însă, vorbim de credinţe, motivaţii şi valori care, 
odată educate în copilăria noastră, operează în mod 
inconştient toată viaţa, fiind decisive pentru întreaga 
noastră dezvoltare psihologică şi spirituală.
Însă cu mult înaintea acestor descoperiri din 

domeniul neuropsihiatriei, sistemul educaţional 
ebraic cunoştea valoarea învăţării timpurii, acordând 
atenţie maximă educaţiei religioase a copiilor: “Să 
învăţaţi pe copiii voştri în ele, şi să le vorbeşti despre 
ele când vei fi acasă, când vei merge în călătorie, 
când te vei culca şi când te vei scula.” Deut 11:19 
sau “Învaţă pe copil calea pe care trebuie s-o urmeze, 
şi când va îmbătrâni, nu se va abate de la ea.” Prov 
22:6.
Desigur, rolul principal în împlinirea acestei misiuni 
nobile revine părinţilor creştini. Ei pot oferi cu 
dăruire şi dragoste un mediu familial echilibrat care 
să faciliteze transferarea valorilor creştine în scopul 
modelării unui caracter evlavios. Însă modelul 
creştin trebuie observat de copii şi în afara familiei, 
iar aici un rol extrem de important îl are biserica 
locală, printr-o lucrare specială dedicată copiilor.
Îmi vine în minte scena în care Domnul Isus, 
asaltat de gloate pe dealurile vechii Iudei, s-a purtat 
atât de atent cu micuţii veniţi la El. Ucenicii s-au 
repezit brutal să-i înlăture. Învăţătorul este ocupat! 
Este prea ocupat cu lucruri mult mai importante, 
nu are timp de aceşti… până la urmă… doar nişte 
copii. Atent însă, Domnul Isus vede toată scena şi 
nu poate fi de acord cu acest gen de comportament, 
amendând imediat, cu tact, mentalitatea ignorantă 
a ucenicilor. A luat în braţe copilaşii, i-a mângâiat 
şi binecuvântat, lăsându-ne nouă o lecţie neegalată 
de iubire şi interes pentru copii, o lecţie pe care o 
citim deseori şi peste care, din nefericire, trecem atât 
de uşor.  
Comportamentul ucenicilor face parte dintr-o 
tipologie deseori întâlnită printre noi. Inconştient, 
operează în mentalitatea noastră un anumit clişeu 
comportamental faţă de persoana copilului, 
exprimat cel mai adesea printr-o desconsiderare 
pasivă a nevoilor, identităţii şi personalităţii lui. De 
fapt, noi cei mari, suntem ocupaţi până peste cap 
cu atâtea responsabilităţi în familie, la serviciu şi la 
adunare încât ei, copiii, nu mai au loc în programul 
nostru aglomerat. Şi chiar dacă am avea ceva timp 
liber, ce să faci cu un copil? Ce să-i spui? Şi aşa nu 
prea înţelege. Să crească el, să se facă mare şi apoi 

Povestea aşteptată 
    a fiecărei copilării

Te o d o r  N e c e a
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va putea să înţeleagă şi să ia decizii. Cam aşa arată 
la mulţi dintre noi, de ce să nu fim sinceri, părerea 
despre educaţia copiilor, mai ales în adunare. 
Cred că e timpul să ne punem serios întrebări legate 
de atitudinea faţă de educaţia copiilor în adunările 
noastre.  Măsura interesului concret pentru educarea 
spirituală a copiilor este dată de existenţa unei 
lucrări specifice dedicate copiilor în biserica locală, 
fie că o numim mai pretenţios Şcoala Duminicală 
sau simplu adunarea de copii sau grupa de copii. 
Atunci când vizitez o biserică îmi place să văd clasele 
copiilor şi dacă pot să şi asist la lecţiile lor, pentru 
că cel mai bine se poate scruta viitorul unei biserici 
de pe băncile Şcolii Duminicale, nu de la amvon, 
nu de pe primele scaune. Bisericile care investesc 
consecvent în educaţia biblică a copiilor, dovedesc 
viziune şi preocupare pentru viitor, având toate 
şansele unei continuităţi sănătoase. Adunările care 
nu investesc în lucrarea dedicată copiilor sunt mult 
mai orientate spre trecut şi ne gândim cu teamă la 
evoluţia lor peste ani.      
În contextul dorinţei de schimbare şi înnoire a vieţii 
spirituale din bisericile noastre, cred că un loc aparte 
ar trebui să-l ocupe dezvoltarea lucrării pentru copii. 
Privind foarte realist la ce se poate face, cred ca 
prioritatea zero ar trebui să fie investiţia consecventă 
în educarea copiilor. Ce binecuvântare extraordinară 
ar fi ca viziunea noastră să fie cucerită de dictonul - 
“nici o adunare fără Şcoală Duminicală”!  
Desigur, lipsurile logistice ne pot descuraja. Şi aici mă 
gândesc la multele clădiri de biserică, în special din 
micile oraşe sau de la sate, care au fost proiectate fără 
să fie prevăzute cu anexe speciale destinate lucrării 
pentru copii. Totuşi această realitate nu este o barieră 
insurmontabilă, în măsura în care apare dorinţa 
sinceră de schimbare. Un proiect de extindere, 
autorizaţie, materiale de construcţii, bani sau mână 
de lucru, vor deveni chestiuni uşor realizabile atunci 
când sunt mobilizate de o inima sensibilizată de 
dragostea Domnului Isus pentru cei micuţi. O 
reformă a mentalităţii poate debloca multe resurse 
latente cu care Dumnezeu a binecuvântat fiecare 
biserică locală, fie că vorbim de resurse financiare, 
resurse umane sau daruri spirituale. Adevărul este că 
proiectul de construcţie sau extindere a unei biserici 
reflectă foarte fidel teologia, viziunea şi priorităţile 
pe care se fundamentează biserica. 
Nu cred că numărul copiilor din adunare poate fi un 
argument pentru existenţa unei lucrări specifice lor. 

Cunosc bisericii locale în care Şcoala Duminicală 
înseamnă doar 5 sau 6 copii şi o mămică plina 
de dragoste şi pasiune în a-i sluji şi învăţa. Dacă 
într-o adunare locală sunt doar câţiva copii, vreau 
să cred că cineva cu dar din partea lui Dumnezeu 
va observa nevoia lor şi va fi încurajat şi susţinut să 
iniţieze grupa copiilor. Dumnezeu, care a dat daruri 
fiecăruia dintre noi, caută disponibilitatea noastră şi 
ne provoacă să răspundem acestei chemării. 
Nu aş dori ca accentul pus până acum pe nevoia 
Şcolii Duminicale în bisericile noastre locale să 
lase loc unei disocieri între generaţiile din adunare. 
Implicarea copiilor în activităţi şi programe distincte 
de adunarea mare, nu trebuie să lase loc înstrăinării 
de celelalte vârste din biserică. Şcoala duminicală ar 
trebui să fie integrată organic în viziunea şi programul 
bisericii, rezultând astfel o îmbinare armonioasă a 
lucrărilor în ansamblul lor. Pentru împlinirea acestui 
scop este nevoie de coerenţa conducerii şi a viziunii, 
care să articuleze funcţional lucrările specifice 
diferitelor vârste din biserică. În lipsa unei abordări 
unitare, Şcoala Duminicală se poate transforma 
într-o lucrare paralelă cu biserica, această înstrăinare 
afectând viaţa sănătoasă a Trupului.
Îndrăznesc să fiu foarte practic şi să mă întreb în 
câte biserici BER vor apărea manifestări practice 
ale unei lucrări dedicate copiilor. Câte clădiri de 
biserici se vor extinde, câte spaţii nefolosite se vor 
amenaja pentru grupa de copii, câţi fraţi sau surori 
vor răspunde chemării de a se dedica acestei lucrări? 
Până la concretizarea acestor schimbări, zburdălnicia 
este irosită, chiotele lor sunt criticate iar povestea, 
povestea aceea memorabilă a copilăriei lor, rămâne 
undeva captivă în sufletele noastre, suferind 
împreună cu ei uitarea.
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MMă aflam într-o tabără creştină cu ceva vreme în 
urmă când l-am întâlnit pe CJ, un băiat de 21 de ani 
care mi-a spus sincer: „Nu pot să-l vad pe Dumnezeu 
ca Tată. Înţeleg orice altă analogie pe care ai face-o, dar 
ca Tată … este prea mult pentru mine să accept.“
Plecând de la acest caz real, mă întreb câţi dintre noi 
ne-am fi grăbit să-l invadăm pe acest băiat cu versete 
biblice care să demonstreze că el greşea, şi că de fapt 
noi aveam dreptate. Asta poate fi o abordare. Nu 
cred însă că este şi cea mai înţeleaptă. 
Dacă am fi stat însă să ascultăm mai întâi de toate 
povestea acestui tânăr, poate că am fi putut ajuta 
mai bine (Pv. 18:13). CJ a avut un tată care l-a bătut 
măr până la vârsta de 10 ani iar după aceea i-a lasat 
baltă atât pe CJ cât şi pe mama lui, şi a plecat după o 
altă femeie. Toate amintirile copilăriei lui erau legate 
fie de rănile adânci pe care i le lăsau bătăile regulate 
administrate de tatăl lui, fie de neputinţa lui de a-şi 
ajuta mama abandonată de acest soţ şi tată nesăbuit. 
Acest băiat avea nevoie de ajutor, şi felul în care îi 
era oferit acest ajutor ar fi putut face diferenţa în 
viaţa lui.
Când mă gândesc la consilierea creştină, mintea 
mea zboară spre Domnul Isus, modelul perfect de 
„consilier“, pe care Isaia 6:9 îl menţionează şi care 
este atât de frumos descris în Evanghelii. De la El 
învăţăm cum să înţelegem oamenii, cum să avem 
compasiune faţă de ei şi cum îi putem ghida spre 
soluţii viabile eterne privind problemele lor cele mai 
adânci.  
Îmi place felul în care Gary Collins descrie consilierul 
creştin şi anume „un slujitor al lui Hristos, plin de 
Duhul Sfânt care foloseşte talentele, darurile, şi 
cunostinţele lui/ei cu scopul de a-i ghida pe oameni 
spre maturitate, competenţă interpersonală şi stabili-
tate, atât mentală cât şi spirituală“. 
 Pavel de asemenea remarca în Romani 8:28-29 
că scopul tuturor celor aleşi de Dumnezeu este ca să 
fie asemenea chipului desăvârşit al Domnului Isus. 
Aceasta este ţinta noastra în viaţă: să-L imităm pe 
Domnul nostru în tot ceea ce facem. Dar de multe 

ori din cauza păcatului nu reuşim acest lucru şi avem 
nevoie de sfatul altor fraţi sau surori mai maturi/
mature decât noi care să ne ghideze spre libertate şi 
sfinţenie.   
 Revenind la definiţia pe care o dă Gary Collins, 
trebuie menţionat faptul că deşi majoritatea 
creştinilor maturi pot da un sfat potrivit la 
momentul potrivit, în cazul tulburărilor mentale (de 
ex. în cazul psihopatologiilor) ai nevoie de pregătire 
profesională în domeniul medical-psihologic. Sunt 
renumiţi cei care au încercat să diagnosticheze şi/
sau să soluţioneze probleme de psihopatologie şi 
care au facut-o în mod defectuos datorită lipsei lor 
de pregătire profesională. În urma unor astfel de 
abordări, persoanele „tratate“ au fost traumatizate, 
unele chiar pe viaţă. Deseori se poate ca în dorinţa 
noastră de a-i ajuta pe alţii, să facem mai mult rău 
decât bine dacă nu suntem pregătiţi. 
 Avem nevoie de consilieri şi psihologi creştini la 
fel cum avem nevoie de filosofi şi medici creştini. 
Ca şi creştini avem oportunitatea să fim o influenţă 
divină în sectoarele laice ale acestei lumi şi să aducem 
alinare şi/sau eliberare oamenilor atinşi de diferite 
manifestări ale păcatului. Dacă stăm să ne gândim 
bine, toate bolile şi suferinţele au ca rădăcină păcatul. 
Această maladie universală a afectat tot în calea ei, 
de la natură şi animale până la oameni. Scopul lui 
Dumnezeu este să restaureze toate lucrurile la starea 
în care El le-a creat la început. Acest proces începe 
aici pe pământ cu întreaga creaţie a lui Dumnezeu şi 
îsi are finalitatea în cer, acolo unde noi vom primi un 
trup plin de glorie iar pământul şi cerul vor fi înnoite 
(Romani 8:19-23; Apocalipsa 21:1). Provocarea este 
ca noi să fim nişte slujitori ai Domnului Isus care 
să ghidăm pe alţii spre creştere holistică (spirituală, 
emoţională, mentală, profesională), pentru ca 
prin tot ce suntem şi facem Domnul nostru să fie 
glorificat de cât mai mulţi oameni. 

 1.Collins, G. (1993) The Biblical Basis of Christian Counseling 
for People Helpers. Colorado Springs, CO: NavPress.
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  Continuarea articolului din martie 2008

Trebuie 
să mă botez 
a doua oară?
 

Socot că am spus destule lucruri asupra acestui 
punct. Am văzut că în Biserica creştină încă de la 

început – dacă este să înţelegem cum se cuvine Sfânta 
Scriptură, copiii au fost botezaţi. În al doilea rând, 
am văzut că pentru aceasta avem temeiuri în Sfânta 
Scriptură şi că botezul copiilor nu însemnează deloc o 
alunecare de la Biblie şi e dovedit că de la început, cea 
dintâi comunitate a avut dreptul şi datoria de a boteza 
pe copii, potrivit cuvintelor lui Isus. Vom merge acum 
mai departe, ca să vedem ce alte greutăţi mai aveţi în 
această privinţă.
 Îmi dă de gândit cu deosebire cuvântul pe care l-a 
spus Isus când a fost botezat de Ioan Botezătorul: “Aşa 
se cade să împlinim tot ce trebuie împlinit”. Nu se vede 
de aici că botezul făcut când ai credinţă este o faptă de 
supunere, o cerinţă a Domnului?
 Cum e cu putinţă, dragul meu, ca un loc ca 
acesta să te neliniştească? Botezul pe care l-a primit 
Isus din partea lui Ioan, n-are deloc a face cu botezul 
nostru. Botezul lui Isus din partea lui Ioan a avut loc 
la începutul lucrării Lui, iar aşezarea botezului creştin 
a avut loc după înviere şi înainte de înălţarea lui Isus 
la cer. Din această pricină, botezul lui Isus nu e ceva 
ce ne priveşte pe noi. După cum fiinţa lui Isus şi 
chemarea Lui aveau în ele ceva cu totul deosebit, tot aşa 
şi botezul Lui e ceva cu totul deosebit. Ioan a botezat 
cu botezul pocăinţei spre iertarea păcatelor. De aceea 
nici n-a cutezat să boteze pe Isus când a venit la Iordan 
şi a cerut să fie botezat. Ioan n-a primit să-L boteze 
şi a zis: “Eu am trebuinţă să fiu botezat de Tine şi Tu 
vii la mine?” Şi avea dreptate. Isus n-avea nevoie de 
botezul pe care-l săvârşea Ioan. Botezul acesta avea în 
vedere spălarea de păcate; iar Acela care sta înaintea lui, 
era fără păcat. Isus n-avea nevoie să se boteze pentru 
păcatele Lui, căci n-avea păcat. S-a făcut însă asemenea 

oamenilor păcătoşi. Chiar în botez a luat asupră-Şi 
urmările păcatelor, adică urmările păcatelor noastre, 
iar cuvântul: “S-a smerit şi S-a făcut ascultător” se 
poate spune şi despre botezul Lui. Sta deci în rândul 
oamenilor păcătoşi, după înfăţişare pare că ar fi unul 
din ei. În supunerea Lui, împlineşte tot ce trebuia 
împlinit ca însărcinare din partea Tatălui Său. Întreaga 
Lui viaţă este împlinirea a tot ce trebuia împlinit, viaţa 
Lui e o ascultare faţă de Dumnezeu până la moartea pe 
cruce. Vreţi să ştiţi ce L-a costat pe El să împlinească tot 
ce trebuia împlinit? Priviţi-L cum stă în Ghetsimani 
culcat cu faţa la pământ şi soarbe paharul suferinţei, 
sau cum atârnă pe cruce şi strigă “Dumnezeul Meu, 
Dumnezeul Meu, de ce M-ai părăsit?” După aceea însă 
a putut să strige: “S-a isprăvit!” Atunci a fost împlinit tot 
ce trebuia împlinit, atunci calea ascultării s-a isprăvit. 
Şi acum să luăm noi acel cuvânt al Domnului ca spus 
pentru noi? Nu se cade, când ne gândim la ascultarea şi 
la suferinţele lui Isus.
 În Biblie sunt multe porunci. Citiţi numai predica 
de pe munte şi epistolele apostolilor şi uitaţi-vă cum 
se vorbeşte acolo despre dragostea lui Dumnezeu, 
care trebuie să ne umple toată inima încât să iubim 
pe aproapele nostru ca pe noi înşine, despre adevărata 
smerenie, despre îngăduială, blândeţe, răbdare şi multe 
alte virtuţi. Drept ar fi să lăsăm toate la o parte şi să 
socotim că botezându-ne, lucrul cel mai uşor din câte se 
pot închipui, am împlinit tot ce trebuia împlinit? Iacov 
zice: “Cine păzeşte toată Legea şi greşeşte într-o singură 
poruncă, se face vinovat de toate” (2.10). Împlinirea 
numai a unei singure porunci, nu ajută la nimic, dacă 
călcarea unei singure porunci face zadarnică ţinerea 
celorlalte. Dacă ne apucăm să ţinem o poruncă, trebuie 
să le ţinem pe toate. Cu toată seriozitatea trebuie să vă 
spun: Cine se apucă să se ţină de ascultare, trebuie să 
ştie de ce se apucă. Acela trebuie să ducă o viaţă de 
ascultare. Abia atunci ajunge să înţeleagă în adevăr 
Evanghelia.
 Ştiţi că lucrul e foarte serios, căci cine s-ar apuca să 
împlinească el tot ce trebuie împlinit, cade sub Lege 
ca adventiştii şi nu înţelege Evanghelia. Dacă citim 
epistolele apostolilor către romani, efeseni, întâia a lui 
Petru, găsim că starea omului după voia lui Dumnezeu 
se capătă prin credinţă; acolo se învaţă lămurit că 
Dumnezeu singur pune pe omul care crede într-o stare 
după voia Lui fără nici un merit din partea omului, 
ci numai prin meritele lui Isus Hristos. Când un om 
este în această stare, când adică a primit darul stării 
omului după voia lui Dumnezeu, se trezeşte în el 
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recunoştinţa şi dorinţa fierbinte ca să trăiască potrivit 
voii lui Dumnezeu. Atunci şi numai atunci îşi găsesc 
îndrumările Scripturii adevăratul lor rost. Atunci nu 
mai este vorba să împlineşti tu tot ce trebuie împlinit, a 
împlinit Hristos în locul tău; iar bucuria de a urma voia 
lui Dumnezeu nu are deloc înţelesul că prin aceasta 
vrei să împlineşti tu tot ce trebuia împlinit. Pentru cel 
ce vrea să împlinească el tot ce trebuie împlinit, pentru 
acela degeaba a murit Hristos! Cu câtă seriozitate 
vorbeşte Pavel către aceia care socot că trebuie să mai 
adauge ceva la crucea lui Hristos! La Galateni 5.3,4 el 
zice: “Şi mărturisesc iarăşi încă o dată oricărui om care 
primeşte tăierea împrejur, că este dator să împlinească 
toată Legea. Voi care voiţi să fiţi într-o stare după voia 
lui Dumnezeu prin Lege, v-aţi despărţit de Hristos, aţi 
căzut din har”.
 Iată cel mai adânc şi mai primejdios punct de 
care e vorba. De aceea trebuie să vă atrag serioasă 
luare aminte asupra acestui lucru, pentru că văd în el 
primejdii pentru sufletul şi mântuirea dv., căci în locul 
lui Isus puneţi altceva şi cădeţi astfel în Lege, pierzând 
pe Isus. Ori acest lucru ar fi îngrozitor! Dumnezeu să 
vă ferească!
 Nu, nu. N-avem nevoie ca noi să împlinim tot ce 
trebuia împlinit! A fost împlinit! Eu nu pot pricepe 
cum din acest cuvânt oamenii socot că pot să scoată o 
dovadă pentru al doilea botez, sub cuvânt că se botează 
şi ei cum s-a botezat Isus.
 Putem noi să împlinim tot ce trebuie împlinit? 
Putem noi să împlinim măcar o parte? Niciodată. Să 
ne lăsăm de acest gând pentru totdeauna, căci noi nu 
putem să împlinim tot ce trebuie împlinit. Şi slavă 
Domnului pentru aceasta! N-avem nevoie să împlinim 
noi, căci a împlinit Isus. Iar noi, fără niciun merit 
din partea noastră, suntem puşi de Dumnezeu în 
starea după voia Lui prin credinţa în Hristos Isus şi în 
mântuirea pe care El a săvârşit-o pentru noi. Cine vrea 
să se boteze şi el cum S-a botezat Isus, trebuie să moară 
şi el cum a murit Isus, adică pentru mântuirea lumii. 
Se poate una ca asta? Vedeţi deci că e cu totul greşit să 
pretindem să împlinim tot ce trebuie împlinit şi deci să 
ne botezăm cum S-a botezat Isus.
 Şi încă e vorba despre aşa zisa faptă de ascultare pe 
care Isus o cere de la noi. Da, prietene, dacă ascultarea 
ar sta în aceea ca noi să ne afundăm în apă, ar fi foarte 
uşor. Dar aşa de ieftină nu este ascultarea, căci de ea 
ţine o viaţă de zilnică lepădare de sine şi predare, de ea 
ţine să zici clipă de clipă “nu” la atâtea şi atâtea cerinţe 
ale lumii şi ale eului tău, cum şi să zici “da” din toată 

inima lui Dumnezeu şi Cuvântul Lui. O, prietene, 
dacă ar fi adevărat că botezul al doilea ar fi o faptă de 
ascultare, apoi nu odată ar trebui să mă botez, ci de 
nenumărate ori. Iată unde duce o înţelegere greşită! S-a 
mulţumit vreodată Isus cu împlinirea unui lucru din 
afară, unei forme? El întruna căuta la inimă, la voinţă. 
El este cel mai mare vrăjmaş al formelor şi al slovei. Nu, 
nu. Domnul cere cu totul altceva. El cere cu mult mai 
mult decât această aşa zisă faptă de ascultare. El cere o 
viaţă de necurmată ascultare, de umblare neîntreruptă 
pe urmele Lui. Iar aceasta este cu totul altceva decât 
afundarea în apă.
 - Cu toate acestea, mulţi oameni aleşi binecuvân-
taţi de Dumnezeu aşa au înţeles lucrurile şi s-au botezat 
a doua oară! Într-una din broşurile pe care le-am citit, 
se da la sfârşit o întreagă listă de astfel de oameni care 
s-au botezat a doua oară. 
 - Foarte adevărat. Şi eu am citit acea listă şi drept 
să-ţi spun, am găsit-o foarte nepotrivită. Mi-aş lua 
asupră-mi însărcinarea ca pentru un nume din aceia 
să aduc cinci, ba chiar zece nume de oameni tot aşa 
de binecuvântaţi, care socot de bun botezul de copil 
şi care nu s-au botezat a doua oară. Numărul acelora 
care nu socot de bun decât botezul după ce ai ajuns 
la credinţă, este faţă de al celorlalţi foarte mic. Ei sunt 
însă foarte râvnitori pentru al doilea botez, vor cu orice 
preţ să vadă şi pe alţii făcând ca ei, iar noi … am tăcut. 
De aici s-a înţeles că noi n-am avea nimic de zis pentru 
apărarea încredinţării ce avem, ba chiar că înlăuntrul 
nostru am fi încredinţaţi că trebuie să ne botezăm a 
doua oară, dar nu cutezăm să facem acest pas, din 
pricină că ne-am teme de urmările lui. Aşa mi-a scris 
odată cineva într-o carte poştală. El zicea că în inima 
mea aş fi încredinţat că trebuie al doilea botez, dar nu 
cutez să-l fac, pentru ca să nu-mi pierd pâinea! Aşa de 
josnică părere au unii despre noi! Iar aceşti oameni, 
din nefericire, nu sunt puţini. Ne socot ca oameni 
neascultători, ca unii care nu respectăm adevărul, care 
mai ţinem încă la botezul copiilor cu toate că ştim că 
lucrul stă altfel ; e o nedreptate ce ni se face. Ar trebui 
să se pocăiască pentru aceasta.
 - Da, astfel de cuvinte m-au izbit în chip cu totul 
neplăcut. De amândouă părţile ar trebui înlăturate 
vorbele jignitoare. Prin aceasta, chestiunea cu al doilea 
botez a ajuns aşa de supărătoare. Fiecare om ar trebui 
să respecte încredinţarea altuia.
 - Aşa ar trebui, fără îndoială. 

- va urma



Scrisoarea Sfatului de Fraļi pe ļarĺ
În cadrul ultimei şedinţei ordinare a Consiliului 
Naţional al B.E.R – Adunarea Sfatului de Fraţi 
pe Ţară - care a avut loc în data de 31.05.2008 la 
Bucureşti, tema principală de dezbatere a fost practica 
botezului casei creştine în adunările locale ale B.E.R. 
privită în lumina Bibliei şi a experienţei bisericii din 
primul veac şi până în prezent. 
Abordarea acestui subiect s-a datorat dorinţei de a pro-
teja creştinii adunărilor din această frăţietate, tulburaţi 
de agresivitatea unor agenţi zeloşi, susţinatori ai botezu-
lui la maturitate în exclusivitate şi/sau ai obligativităţii 
celui de-al doilea botez.
În urma acestei dezbateri a rezultat punctul de vedere 
unanim al fraţilor prezenţi la consfătuire, formulat 
printr-o scrisoare transmisă tuturor comunităţilor lo-
cale din B.E.R., scrisoare pe care o prezentăm şi în rân-
durile care urmează.
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I„Iubiţi fraţi,
Sfatul de Fraţi pe ţară reunit în data de 31 Mai 2008 
a cercetat cu ajutorul Cuvantului Lui Dumnezeu şi 
cu rugăciune problema botezului creştin şi comunică 
tuturor bisericilor locale apartinând Cultului Creştin 
Biserica Evanghelică Română, următoarele:
O adunare locală slăveşte pe Dumnezeu şi este 
puternică în mărturie şi rodnică în lucrare, doar 
atunci când este unitate deplină între fraţi, unitate 
centrată în Domnul Isus şi în jertfa Lui. Nu admitem 
un alt centru şi nici o altă temelie decât Domnul 
Isus şi Cuvântul lui Dumnezeu.
Tot ce atinge, slăbeşte sau chiar distruge unitatea 
frăţească trebuie grabnic descoperit,  mărturisit, 
condamnat şi înlăturat. 
Botezul în apă şi Cina Domnului sunt cele două acte 
de cult care ne sunt scumpe şi pe care  le practicăm, 
aşa cum ne învaţă Cuvântul lui Dumnezeu şi cum 
sunt prezentate în Mărturisirea de credinţă a Bisericii 
Evanghelice Române.
Modul de înţelegere şi de practicare  a botezului în 
apă  a casei creştine, inclusiv a pruncilor, nu dorim 
şi nu trebuie să afecteze unitatea din adunări, şi nici 
să constituie izvor de neînţelegeri şi  motive de luptă 

între fraţi.
Botezul casei creştine este botezul apostolic.
Argumente biblice principale:
1. Botezul casei Lidiei, botezul casei temnicerului, 
botezul casei lui Ştefana (Fapte 16.15,16.33;1 
Cor.1.16).
2. Botezul creştin este un semn al noului legamant 
în Domnul Isus Hristos care cuprinde o promisiune 
pentru casa creştina după cum vechiul legamant 
cuprindea o promisiune pentru urmaşii evreilor în 
semnul tăierii împrejur.(Fapte 2.39; Efes.2.11-13; 
Gen.17.1,6,8).
După cum copiii în vechiul legămant primeau 
semnul pe trupul lor, tot aşa noul legămant al 
Domnului Isus Hristos ii cuprinde şi pe copii care 
trebuie să primească semnul prin botez.
Argumente istorice.
1. Bisericile istorice prezintă abateri grave de la 
învăţătura Domnului Isus Hristos cu privire la 
mântuirea prin har, prin credinţă.
Cu mare atenţie trebuie să observăm însă că în 
cadrul tradiţiei au păstrat unele practici ceremoniale 
corecte. Asa este şi cazul botezului casei creştine, 
inclusiv a copiilor.

31 Mai 2008
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În general, nu sunt 
consemnări că ar fi existat 
cea mai mică schimbare 
în practica botezului faţă 
de cum a fost pe vremea 
apostolilor.
2. Principalii bărbaţi folosiţi 
de Dumnezeu în Reforma 
creştinismului în secolele XV 
- XVI au practicat şi susţinut 
cu argumente temeinice 
şi botezul copiilor în casa 
creştină.
3. Respingerea practicii 
botezului copiilor din casa 
creştină a fost susţinută la 
început de mişcarea creştina 
anabaptista în secolul XVI cu 
argumente superficiale.
Este evident că această 
mişcare evanghelică datorită 
abaterilor doctrinare grave 
ale bisericii istorice a căzut 
în ispita negării totale 
şi a tuturor practicilor 
ceremoniale, nesocotind 
faptul că în privinţa botezului 
casei creştine s-a păstrat totuşi 
tradiţia apostolică.
În adunările în care unii 
credincioşi, din diverse 
motive şi-au însuşit învăţătura 
greşită a necesităţii unui al 
doilea botez în apă, aceştia 
trebuie sfătuiţi cu dragoste şi 
călăuzire a Duhului.

Faţă de lucrurile arătate, SFATUL DE FRAŢI PE 
ŢARĂ cu încredinţare deplină înaintea lui Dumnezeu 
socoteşte oprirea botezului copiilor din casa creştină 
şi/sau impunerea botezului la maturitate ca singur 
valabil, drept o greşeală faţă de practica apostolică 
a botezului. 
Îndemnăm cu toata hotărârea şi dragostea pe toţi 
credincioşii să se ferească de învăţături şi practici 
care nu concordă cu Sfintele Scripturi în privinţa 

botezului casei creştine.
În viitor, practicarea celui de-al doilea botez şi după 
luarea la cunoştinţă de poziţia din aceasta scrisoare 
va fi socotită ca o neascultare faţă de rânduiala lui 
Dumnezeu în biserică. 
Botezul în Numele Tatălui şi al Fiului şi al Sfântului 
Duh, sau în numele Domnului Isus  pentru 
credincioşii care provin din biserica istorică, rămâne 
valabil.
Recomandăm, fraţilor cu răspundere, să îşi însuşească 
temeinic  învăţătura biblică ce priveşte înţelegerea şi 
practica botezului din adunările BER.
În acest sens le recomandăm şi îi rugăm să stăruiască 
în cercetarea cu atenţie şi rugăciune a Cuvântul lui 
Dumnezeu.
În plus, menţionăm necesitatea cercetării materialelor 
ajutătoare, conform bibliografiei:
 Viaţa de familie în Hristos - Andrew Murray
 Învăţătura religiei creştine - Jean Calvin
 Trebue să mă botez a doua oară ? - T. Popescu (?) 
 Scrisori asupra botezului - J. N. Darby
 Fundamente ale credinţei creştine - J.M. Boice
 Botezul creştin - BER ( 1991 )
 Botezul - Nelis van der Want
 Cu privire la botezul creştin - Şerban   
 Constantinescu
 Copii ai promisiunii - Geoffrei W. Bromilei  

Botezul creştin CD şi casetă – material prezentat 
în 25.03.2006   la întâlnirea lucrătorilor BER de 
la Ploieşti.

De asemenea, îi rugăm să predice periodic, in 
adunarea publică, sub călăuzirea Duhului Sfânt, 
despre botez, mai ales cu ocazia botezării copiilor.
„Vă rugăm, de asemenea, fraţilor, să mustraţi pe 
ceice trăiesc în neorânduială; să îmbărbătaţi pe 
cei desnădăjduiţi; să sprijiniţi pe cei slabi, să fiţi 
răbdători cu toţi. Luaţi seama ca nimeni să nu 
întoarcă altuia rău pentru rău; ci căutaţi totdeauna 
să faceţi ce este bine atât între voi,cât şi faţă de toţi. 
Bucuraţi-vă întotdeauna.” 
1 Tesaloniceni 5.v14-16.

Fiţi sănătoşi !“
  



CONFERINŢA NAŢIONALĂ 
de tineret

 
BUCUREŞTI - 17 MAI 2008

Tema conferinţei a fost ROLUL RELAŢIILOR DE 
CALITATE ÎN CREŞTEREA SPIRITUALĂ şi s-a 
dezvoltat în mai multe puncte şi subpuncte prin 
intermediul mai multor fraţi. Iată o schiţă a acestei 
tematicii:
1. Imperativul relaţiilor de calitate. Acest prim punct 
a fost prezentat de fr. Ioan Botgros, preşedintele 
B.E.R. 
2. Importanţa transparenţei în relaţiile de calitate. A 
prezentat fr. Adiel Bunescu.
3. Impactul relaţiilor în grupurile mici. Subiectul a 
fost prezentat de fr.Teodor Necea.
4. Implicarea în relaţii personale profunde. A 
prezentat fr. Emi Zărnescu.
5. Modele biblice de relaţii între generaţii. Mesajul a 
fost transmis de fr. Sergiu Iorgulescu.
Au fost de asemenea două intervenţii ale fraţilor 
Emanuel Vâlciu şi Dănuţ Simion ale căror mesaje s-au 
concentrat asupra unor exemplificări şi experienţe 
utile din viaţa personală de relaţie. Conferinţa a fost 
moderată de fr. Petre Bunescu, care a prezentat în 
finalul părţii expozitive câteva concluzii.
În secţiunea a doua a conferinţei timpul a fost alocat 
pentru întrebări şi răspunsuri.

Prezentăm în continuare câteva rezumate 
a mesajelor transmise pe parcursul acestei 
conferinţe.

TRANSPARENŢĂ ÎN RELAŢIILE DE 
CALITATE - A DA SOCOTEALĂ

Nevoia de bază a oamenilor în viaţă sunt relaţiile. 
Este dovedit medical că de la naştere până la bătrâneţe 
sănătatea depinde de cantitatea de conectare socială 
pe care o au oamenii. Practic toate problemele 
emoţionale şi psihologice, de la dependenţe până 
la depresii, au la rădăcină alienarea sau izolarea 
emoţională. Recuperarea implică întotdeauna 

ajutarea oamenilor să se conecteze unii cu alţii 
la niveluri mai profunde şi mai sănătoase decât 
în prezent. Creşterea are loc în comunitate, nu în 
izolare” („How people grow” – Cloud&Townsend )
Noi dăm impresia că relaţia cu Dumnezeu este 
suficientă pentru creşterea spirituală. Vedem însă în 
Biblie că Dumnezeu a ales să împlinească anumite 
nevoi ale noastre prin alţi oameni. Ce pot face eu 
pentru a-L lăsa să mă transforme prin intermediul 
altora?
1. Încetează să te mai ascunzi (Efeseni 4 :25, 15,16) 
Porunca este: “lăsaţi-vă de minciună!” Altfel spus, 
încetează să te mai prefaci! Spune adevărul! Dezbracă-
te de falsitate şi de ipocrizie! Biserica trebuie să 
fie o comunitate transparentă care excelează în 
acceptare şi dragoste, pentru că fiecare membru a 
experimentat acestea şi este dator să le manifeste faţă 
de alţii. Biserica ar trebui să fie cel mai sigur loc de 
pe pământ. Nu locul unde să ne construm imagini, 
ci locul unde să fim vindecaţi. Nu  locul unde să fim 
perfecţi ci locul unde să fim reali. 
Domnul Isus urăşte ipocrizia. El nu reacţionează faţă 
de adulter aşa cum reacţionează faţă de  ipocrizie! 
Este absolut intolerant, plin de mânie, pentru că 
ştie cât de periculoasă e ipocrizia pentru creşterea 
spirituală (Matei 23:13). 
2. Găseşte pe cineva care să te confrunte cu adevărul 
(Prov 27:6) “Rănile făcute de un prieten.” Ai un 
prieten care nu te măguleşte, care iţi spune ceea ce 
ai nevoie să auzi şi nu ceea ce iţi place? Trec nouă 
luni până când cineva vine să îl confrunte pe David 
cu păcatul lui în 2Sam 12. Cu siguranţă fapta lui 
era cunoscută şi de alţii de la palat. Însă nimeni nu 
a îndrăznit să-l confrunte până când Dumnezeu l-a 
trimis pe Natan. Ai un asemenea Natan în viaţa ta?
3. Găseşte pe cineva căruia să te arăţi aşa cum eşti 
(Iacov 5:16)  Textul vorbeşte despre mărturisire 
în vederea vindecării, cel mai probabil vindecare 
spirituală nu doar fizică. Ideea este că avem nevoie 
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unii de alţii în rezolvarea problemelor cu păcatul, 
pentru că sunt păcate, tipare de acţiune, de reacţie şi 
de gândire din care putem ieşi singuri. Avem nevoie 
de ajutor.
Ce este o relaţie de dare de socoteală? Este o relaţie 
în care se oferă ajutor, disciplină, rugăciune, se află 
rădăcina problemei, se iau angajamente, se primeşte 
ajutor pentru menţinerea angajamentelor şi se 
monitorizează evoluţia. Aici se oferă har, încurajare 
şi confruntare. Cui ai vorbit ultima oară despre 
tine aşa cum eşti tu? Te cunoaşte cineva aşa cum 
eşti şi cu bune şi cu rele? Sau eşti singur? Vai de cel 
ce este singur! (Ecles. 4 :7-12) Iacov când ia câte 
o decizie, este mereu singur! Samson este un om 
cu un potenţial enorm, dar este singur. Prădătorii 
nu atacă niciodată un animal care e bine integrat 
în turmă, ci atacă mereu animalul care rămâne în 
urmă, care se izolează, care este singur. Singur eşti 
cel mai vulnerabil!
Consultă-te când ai de luat decizii! Nu acţiona de 
capul tău. Înconjoară-te de prieteni care te confruntă 
cu adevărul, nu cu cei care spun mereu ca tine. Ai o 
relaţie transparentă cu un prieten care să te întrebe 
de viaţa ta spirituală, de relaţiile tale, de munca şi 
responsabilităţile tale, de felul în care îţi foloseşti 
timpul, de gândurile tale, privirile tale, practica 
disciplinelor spirituale?
4. Găseşte prieteni de calitate. Transparenţa cere 
maturitate, încredere şi confidenţialitate. Dacă eşti 
adolescent, găseşte pe cineva mai matur care să te 
ajute, nu care să fie slab ca tine. Tatonează terenul, 
dar fii înţelept. De asemenea, fii atent la prietenii 
pe care ţi-i alegi! Caută oameni de caracter, cu 
o puternică credinţă în Dumnezeu care să fie 
preocupati de binele tău.

IMPACTUL RELAŢIILOR DE CALITATE ÎN 
GRUPURILE MICI

Noi oamenii, avem patru nevoi fundamentale: 
nevoia de dragoste, nevoia de siguranţă, nevoia 
de semnificaţie şi nevoia de transcendent. Este 
interesant de observat faptul că doua dintre aceste 
nevoi au de-a face cu relaţiile. 
Perspectiva biblică
- Isus şi ucenici - Evangheliile ne oferă detalii 
interesante despre grupul ucenicilor: au mâncat 
împreună, au călătorit, au discutat pilde, au luat 
Cina.

- Biserica primară - în Faptele Apostolilor observăm 
mici comunităţi care se întâlneau în case şi aveau 
părtăşie, serveau masa, studiau Scripturile, se rugau, 
într-o atmosferă de bucurie, unitate şi sărbătoare. 
Majoritatea bisercilor din aceasta perioadă timpurie 
erau de fapt mici grupuri de casă.
Prezentare
Un grup mic este alcătuit din 4-10 persoane care 
se angajează să se întalnească regulat având ca scop 
creşterea lor spirituală prin relaţionare, studierea 
Bibliei, rugăciune, slujirea celorlalţi şi evanghelizarea 
prietenilor necreştini.  
Fără să minimalizam importanţa şi beneficiul 
întâlnirilor lărgite din adunările locale, trebuie 
să subliniem avantajele specifice grupurilor mici. 
Aici este mai multă intimitate, atmosferă plăcută, 
te poţi exprima liber, poţi fi cunoscut mai bine, iţi 
găseşti un partener de dare de socotelă, parteneri de 
rugăciune, se poate uşor alătura o alta persoană, iţi 
poţi descoperi uşor darurile spirituale.

Pledoarie
 Grupul mic nu este o găselniţă, un trend al 
zilelor noastre, o adaptare culturală la modelul 
creştinismului vestic. Este necesar să vedem 
fundamentul biblic al acestei practici, pentru că 
teologia ne determină şi ne validează metodologia. 
Adevărul biblic este următorul: Dumnezeu ne-a 
destinat sa ne dezvoltam în comunitate, în context 
relaţional. Vorbim de comunităţi intime, de relaţii 
profunde, transparente şi împlinitoare. Grupul mic 
devine astfel o provocare biblică nu doar o opţiune 
metodologică.
 Este nevoie să spulberăm un mit care deseori 
operează în mentalitatea noastră şi anume mitul 
potrivit căruia relaţia personală cu Dumnezeu e 
suficientă pentru creşterea noastră spirituală. 
Provocare
 Apostolul Petru este atât de plastic când ne 
descrie imaginea comunităţii creştine puternice care 
stârneşte mânia diavolului, vulnerabili fiind cei care 
stau la periferie, cei neintegraţi şi ataşaţi puternic de 
un grup. “Pentru că potrivnicul vostru, diavolul, dă 
târcoale ca un leu care răcneşte şi caută pe cine să 
înghită.”1 Petru 5 v. 8 
 Sunt eu integrat într-un grup mic, într-o 
comunitate intimă? Sau sunt doar spectator 
neimplicat, un vizitator duminical al adunării. Este 
diferenţa dintre apartenenţă şi înstrăinare, dintre 
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transparenţă şi duplicitate, diferenţa fundamentală 
între a fi sau a nu fi creştin autentic. 

IMPLICAREA ÎN RELAŢII PERSONALE PRO-
FUNDE

Prima relaţie creată de Dumnezeu pe pământ nu 
a fost cea dintre Adam şi Eva, ci a fost cea dintre 
Dumnezeu şi Adam şi în cadrul acestei relaţii, 
Dumnezeu s-a uitat la Adam şi a spus că “nu este 
bine ca omul să fie singur” (Geneza 2.18).  Aşadar, 
Dumnezeu ne-a creat fiinţe relaţionale, atât în 
plan vertical, cât şi în plan orizontal, însă cea mai 
importantă relaţie pe care omul o poate avea este 
relaţia sa cu Dumnezeu. În cadrul acestei relaţii, 
Dumnezeu ne vede ca şi copii, ca tineri şi ca părinţi, 
conform epistolei 1 Ioan cap. 2. Însă, pentru a putea  
să ne maturizăm, să creştem de la statutul de copii la 
cel de oameni maturi, avem nevoie să interacţionăm 
în relaţii orizontale, adică între noi, în aşa fel încât să 
putem dezvolta relaţia noastră cu Dumnezeu.
Ca tineri şi adolescenţi, si de asemeni ca oameni 
maturi, avem nevoie de relaţii profunde, relaţii 
spirituale puternice, în aşa fel încât să putem dezvolta 
această relaţie care este atât de importantă, anume 
cea cu Dumnezeu. În continuare voi exemplifica trei 
tipuri de relaţii de care avem nevoie şi care ne pot 
ajuta să creştem din punct de vedere spiritual.

Relaţia tânăr - adult sau nevoia unui model.

Cu toţii ştim că atunci când dorim să realizăm 
ceva, avem nevoie de exemple şi modele. În orice 
domeniu oamenii caută modele. În modă, în sport, 
în muzica, în predicare, în conducere (şi domeniile 
pot continua), în toate acestea, cei care vor să facă 
performanţă, vor trebui să îşi aleagă diferite modele 
pentru a putea învăţa de la ele modul cum au ajuns 
la acel nivel. În lucrurile spirituale avem nevoie de 
asemeni de modele. În Vechiul Testament avem 
exemplul relaţiei dintre Iosua şi Moise. Iosua a stat 
în umbra lui Moise, i-a slujit, a învăţat de la el cum 
să se raporteze la Dumnezeu şi la popor, iar în final 
a ajuns să fie succesorul lui Moise şi să cucerească 
Canaanul. Ca şi creştini, trebuie să căutăm acele 
modele spre care tindem, să ne implicăm în relaţii 
cu fraţi spirituali şi maturi care pot îndruma pe calea 
credinţei, să învăţăm cum au crescut ei şi să aplicăm. 
Un alt mod de a căuta modele este citirea diverşilor 
autori, citirea de biografii creştine, să căutăm să 

înţelegem modul acestora de viaţă şi de raportare la 
Dumnezeu şi la problemele vieţii.

Relaţia  tânăr – părinţi sau nevoia de autoritate.

Acest tip de relaţie este necesară pentru a putea trasa 
limite, bariere şi ghidaje pentru tânărul care doreşte 
să Îi slujească lui Dumnezeu. După cum o societate 
nu se poate dezvolta fără autoritate, tot aşa este şi 
cu viaţa noastră spirituală. Ca adolescenţi şi tineri, 
prima autoritate pe care Dumnezeu a pus-o peste 
noi este formată din părinţi. Părinţii sunt autoritatea 
prin care Dumnezeu ne ghidează, ne vorbeşte şi ne 
dezvoltă. Despre Domnul Isus se spune că după ce 
s-a întors de la Templu, la vârsta de doisprezece ani, 
le era supus părinţilor, şi apoi textul din Luca 2:52 si 
53 adaugă „Isus creştea în înţelepciune, în statură, şi 
era tot mai plăcut înaintea oamenilor şi înaintea lui 
Dumnezeu“.  A cincea porunca din Lege deasemeni 
spune că copiii trebuie să asculte de părinţi iar Pavel, 
la rândul lui, subliniază importanţa ascultării de 
părinţi în Efeseni 6:1-2. Aşadar, ascultarea de părinţi 
nu este o treabă de mâna a doua, ci este de cea mai 
mare importanţă în ochii lui Dumnezeu.

Relaţia tânăr – tânăr sau nevoia de motivaţie

Cred că majoritatea tinerilor a exeprimentat diverse 
jocuri de echipă. În momentul în care sunt mai 
mulţi, există şi motivaţie. Această motivaţie vine 
prin încurajare reciprocă, prin dorinţa de a avea 
rezultate şi prin dorinţa de a nu dezămăgi. Ca 
tineri care trăim într-o lume stricată şi depravată 
şi plină de ispite, avem nevoie de sprijin care să ne 
dea motivaţie la o viaţă matură spiritual. Daniel şi 
prietenii lui au putut da mărturie în faţa celor din 
vremea lor şi datorită faptului că au avut relaţii 
profunde prin care s-au îmbărbătat, s-au încurajat 
şi au studiat împreună Legea lui Dumnezeu. Pentru 
aceasta, este nevoie ca şi noi să ne implicăm în relaţii 
cu alţi tineri, relaţii în care să putem să ne mărturisim 
păcatele, să ne încurajăm, să ne controlăm reciproc şi 
să ne corectăm reciproc, în aşa fel încât maturizarea 
noastră să aducă glorie şi slavă lui Dumnezeu.
În concluzie, pentru a putea dezvolta relaţia noastră 
cu Dumnezeu, relaţie care este cea mai importantă 
din viaţa noastră, avem nevoie de implicare în relaţii 
profunde cu alţi oameni, cu alţi tineri şi mai mult 
ca orice să învăţăm să ne supunem autorităţii, atât 
a celor puşi de Dumnezeu peste noi, cât mai ales a 
Cuvântului Sfânt, care este autoritatea supremă.
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Iov este un personaj unic în istoria lumii. Unic prin exemplul pe care-l 
oferă. Prin perspectiva pe care o relevă. Este unul din personajele 
biblice cel mai uşor de acceptat, de înţeles. Mulţi oameni îl pot 
respinge pe Domnul Isus Cristos, dar nu-l vor respinge pe Iov.
Oamenii privesc spre el cu respect, înţelegere, îngăduinţă; toţi fac 
asta… bogatul sau săracul, omul de afaceri, scepticul, prizonierul, 
cei debusolaţi, cei depresivi, contemplativul, părintele, soţul… 
pentru că el este fiecare dintre noi.
El nu a fondat o religie sau o nouă credinţă; el simplu, a suferit… 
enorm şi în felul acesta a câştigat loc în inima lumii.
Multe comunicări şi prelegeri despre viaţa lui Iov, aşa cum este 
descrisă ea în Biblie, vor să dea răspunsul la întrebarea: “De ce suferă 
oamenii?” sau o altă variantă ar fi: “De ce îngăduie Dumnezeu 
suferinţa?”
Parcurgând începutul cărţii Iov, mi-a ieşit în faţă întrebarea “ascunsă” 
a cărţii. Am denumit-o aşa pentru că parcă niciodată nu o mai 
citisem: “Îl poate sluji omul pe Dumnezeu fără nici un motiv?”(Iov 
1:9). Diavolul subânţelege prin asta că singurul motiv pentru care 
cineva s-ar gândi să-L slujească pe Dumnezeu este (răs)plata pe care 
o primeşte. Satan nu poate concepe că Dumnezeu este vrednic de 
lăudat şi slujit doar prin ceea ce este El, doar datorită Naturii Sale.
Nu cu mult timp în urmă, în cadrul unei întâlniri publice, un ateu- 
Steve Scianni, a spus că el nu are nici o problemă să creadă într-un 
Dumnezeu, dar el nu crede că Dumnezeul pe care îl prezintă Biblia 
este demn de adorare şi încredre. Prin asta el chestiona vrednicia lui 
Dumnezeu de a fi pe deplin Dumnezeu. La fel cum Satan, în cartea 
Iov, era suspicios că închinarea pe care omul o aduce lui Dumnezeu 
este doar din motive personale.
Şi aşa întrebarea centrală a lui Iov mi se pare acum a fi: “De ce-L 
slujesc oamenii pe Dumnezeu?”
Vrei să faci lucrul acesta chiar dacă nu este nici o binecuvântare 
ataşată? Ai continua să-L slujesti? Putem să-L slujim pe Dumnezeu 
fără să aşteptăm ceva înapoi? Un bonus ceva, pentru bună purtare? 
Dacă nu, înseamnă că Satan are dreptate…
Iov e greu de priceput… de înţeles… dar Iov mă ajută să înţeleg… 
să pricep…
Până la urmă, tu de ce L slujeşti pe Dumnezeu?

E m i  P a v e l

NEPRICEPUTUL...


